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INTERNATIONAL ELECTROTECHNICAL COMMISSION 
____________ 

 
ELECTRICITY METERING DATA EXCHANGE –  

THE DLMS/COSEM SUITE –  
 

Part 6-2: COSEM interface classes 
 
 

FOREWORD 

1) The International Electrotechnical Commission (IEC) is a worldwide organization for standardization comprising 
all national electrotechnical committees (IEC National Committees). The object of IEC is to promote 
international co-operation on all questions concerning standardization in the electrical and electronic fields. To 
this end and in addition to other activities, IEC publishes International Standards, Technical Specifications, 
Technical Reports, Publicly Available Specifications (PAS) and Guides (hereafter referred to as “IEC 
Publication(s)”). Their preparation is entrusted to technical committees; any IEC National Committee interested 
in the subject dealt with may participate in this preparatory work. International, governmental and non-
governmental organizations liaising with the IEC also participate in this preparation. IEC collaborates closely 
with the International Organization for Standardization (ISO) in accordance with conditions determined by 
agreement between the two organizations. 

2) The formal decisions or agreements of IEC on technical matters express, as nearly as possible, an international 
consensus of opinion on the relevant subjects since each technical committee has representation from all 
interested IEC National Committees.  

3) IEC Publications have the form of recommendations for international use and are accepted by IEC National 
Committees in that sense. While all reasonable efforts are made to ensure that the technical content of IEC 
Publications is accurate, IEC cannot be held responsible for the way in which they are used or for any 
misinterpretation by any end user. 

4) In order to promote international uniformity, IEC National Committees undertake to apply IEC Publications 
transparently to the maximum extent possible in their national and regional publications. Any divergence 
between any IEC Publication and the corresponding national or regional publication shall be clearly indicated in 
the latter. 

5) IEC itself does not provide any attestation of conformity. Independent certification bodies provide conformity 
assessment services and, in some areas, access to IEC marks of conformity. IEC is not responsible for any 
services carried out by independent certification bodies. 

6) All users should ensure that they have the latest edition of this publication. 

7) No liability shall attach to IEC or its directors, employees, servants or agents including individual experts and 
members of its technical committees and IEC National Committees for any personal injury, property damage or 
other damage of any nature whatsoever, whether direct or indirect, or for costs (including legal fees) and 
expenses arising out of the publication, use of, or reliance upon, this IEC Publication or any other IEC 
Publications.  

8) Attention is drawn to the Normative references cited in this publication. Use of the referenced publications is 
indispensable for the correct application of this publication. 

9) Attention is drawn to the possibility that some of the elements of this IEC Publication may be the subject of 
patent rights. IEC shall not be held responsible for identifying any or all such patent rights. 

The International Electrotechnical Commission (IEC) draws attention to the fact that it is claimed that compliance 
with this International Standard may involve the use of a maintenance service concerning the stack of protocols on 
which the present standard IEC 62056-6-2 is based. 

The IEC takes no position concerning the evidence, validity and scope of this maintenance service. 

The provider of the maintenance service has assured the IEC that he is willing to provide services under 
reasonable and non-discriminatory terms and conditions for applicants throughout the world. In this respect, the 
statement of the provider of the maintenance service is registered with the IEC. Information may be obtained from: 

DLMS1 User Association 
Zug/Switzerland 

www.dlms.ch 

___________ 
1  Device Language Message Specification. 

This is a preview of "IEC 62056-6-2 Ed. 1....". Click here to purchase the full version from the ANSI store.This is a preview of "IEC 62056-6-2 Ed. 1....". Click here to purchase the full version from the ANSI store.This is a preview of "IEC 62056-6-2 Ed. 1....". Click here to purchase the full version from the ANSI store.This is a preview of "IEC 62056-6-2 Ed. 1....". Click here to purchase the full version from the ANSI store.

http://webstore.ansi.org/RecordDetail.aspx?sku=IEC%2062056-6-2%20Ed.%201.0%20b:2013&source=preview
https://webstore.ansi.org/RecordDetail.aspx?sku=IEC%2062056-6-2%20Ed.%201.0%20b:2013&source=preview
https://webstore.ansi.org/Standards/IEC/IEC62056Ed2013-1460577&source=preview
https://webstore.ansi.org/Standards/IEC/IEC62056Ed2013-1460577?source=preview


 – 8 – 62056-6-2 © IEC:2013 

International Standard IEC 62056-6-2 has been prepared by IEC technical committee 13: 
Electrical energy measurement, tariff- and load control. 

This edition cancels and replaces IEC 62056-62 published in 2006. It constitutes a technical 
revision. 

The significant technical changes with respect to IEC 62056-62 are listed in Annex A. 

The text of this standard is based on the following documents: 

FDIS Report on voting 

13/1525/FDIS 13/1543/RVD 

 
Full information on the voting for the approval of this standard can be found in the report on 
voting indicated in the above table. 

This publication has been drafted in accordance with the ISO/IEC Directives, Part 2. 

A list of all the parts in the IEC 62056 series, published under the general title Electricity 
metering data exchange – The DLMS/COSEM suite, can be found on the IEC website. 

Future standards in this series will carry the new general title as cited above. Titles of existing 
standards in this series will be updated at the time of the next edition. 

The numbering scheme has changed from IEC 62056-XY to IEC 62056-X-Y. For example 
IEC 62056-62 becomes IEC 62056-6-2. 

The committee has decided that the contents of this publication will remain unchanged until 
the stability date indicated on the IEC web site under "http://webstore.iec.ch" in the data 
related to the specific publication. At this date, the publication will be  

• reconfirmed, 
• withdrawn, 
• replaced by a revised edition, or 
• amended. 

 

IMPORTANT – The 'colour inside' logo on the cover page of this publication indicates 
that it contains colours which are considered to be useful for the correct 
understanding of its contents. Users should therefore print this document using a 
colour printer. 
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INTRODUCTION 

Driven not only by the business needs of utilities – often in a deregulated competitive market 
– but also by the increasing desire to manage natural resources efficiently as regards 
production, distribution and use, the utility meter is increasingly part of an integrated 
metering, control, and billing system. Not only at grid level but, with the advent of initiatives to 
involve consumers in energy and resource management, in industry and even down to the 
domestic level, the meter is no simple data recording device but relies critically on 
communication capabilities, system integration and interoperability. 

COSEM, the Companion Specification for Energy Metering, addresses these challenges by 
looking at the meter as an integrated part of a communication system which requires above 
all the ability to convey measurements of the delivered product (energy) from the diverse 
points where these measurements are made to the business processes which use them, over 
a variety of connecting media. Such systems handle a gamut of additional information and 
support setup and control functions which allow operating the meter remotely at virtually all 
times. 

COSEM achieves all this in a way which is essentially non-proprietary and does not make 
assumptions about the technical processes in place within the meter. Using object modelling 
techniques established in the world of information science, the data to be supplied by the 
meter is defined in a standard way that is accessible to the utility's business processes and 
relevant parts of its behaviour are similarly represented, while the communications are 
defined following the Open Systems Interconnection that is fundamental to the 
telecommunications world. The formal specification of interface classes and objects, which 
enables this, forms a major part of COSEM. 

To allow further analysis of information, for the purposes of billing, load-, customer- and 
contract management, it is necessary to uniquely identify data items, whether collected 
manually or automatically, via local or remote data exchange, in a manufacturer-independent 
way. The definition of identification codes to achieve this – the OBIS codes – is based on 
DIN 43863-3:1997, Electricity meters – Part 3: Tariff metering device as additional equipment 
for electricity meters – EDIS – Energy Data Identification System. 

The COSEM model represents the meter as a server – see 4.7 – used by client applications 
that retrieve data from, provide control information to, and instigate known actions within the 
meter via controlled access to the attributes and specific methods of objects making up the 
server interface. This client may be supporting the business processes of utilities, customers, 
meter operators, or meter manufacturers. 

The information content and abilities of the server are not fixed; instead, the standardized 
objects and interface classes (ICs) form an extensible library from which the manufacturer can 
assemble (model) its products according to national specifications or contract requirements. 
As a key element, the server offers means to retrieve its particular structural model (the list of 
logical devices and the list of objects visible through the interface). The library is designed so 
that the entire range of products (from residential to commercial, industrial, and transmission 
and distribution applications) can be covered. The choice of the subset of ICs used to build a 
meter, and the instantiation and implementation of those ICs are part of the product design 
and therefore left to the manufacturer. The concept of the standardized metering interface 
class library provides the different users and manufacturers with a maximum of diversity 
without having to sacrifice interoperability. 
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ELECTRICITY METERING DATA EXCHANGE –  
THE DLMS/COSEM SUITE –  

 
Part 6-2: COSEM interface classes 

 
 
 

1 Scope 

This part of IEC 62056 specifies a model of a meter as it is seen through its communication 
interface(s). Generic building blocks are defined using object-oriented methods, in the form of 
interface classes to model meters from simple up to very complex functionality. 

2 Normative references 

The following documents, in whole or in part, are normatively referenced in this document and 
are indispensable for its application. For dated references, only the edition cited applies. For 
undated references, the latest edition of the referenced document (including any 
amendments) applies. 

IEC 61334-4-32:1996, Distribution automation using distribution line carrier systems – Part 4: 
Data communication protocols – Section 32: Data link layer – Logical link control (LLC) 

IEC 61334-4-41:1996, Distribution automation using distribution line carrier systems – Part 4: 
Data communication protocols – Section 41: Application protocols – Distribution line message 
specification 

IEC 61334-4-511:2000, Distribution automation using distribution line carrier systems – 
Part 4-511: Data communication protocols – Systems management – CIASE protocol 

IEC 61334-4-512:2001, Distribution automation using distribution line carrier systems – 
Part 4-512: Data communication protocols – System management using profile 61334-5-1 – 
Management Information Base (MIB) 

IEC 61334-5-1:2001, Distribution automation using distribution line carrier systems – Part 5-1: 
Lower layer profiles – The spread frequency shift keying (S-FSK) profile 

IEC/TR 62051:1999, Electricity metering – Glossary of terms 

IEC/TR 62051-1:2004, Electricity metering – Data exchange for meter reading, tariff and load 
control – Glossary of terms – Part 1: Terms related to data exchange with metering equipment 
using DLMS/COSEM 

IEC 62056-21:2002, Electricity metering – Data exchange for meter reading, tariff and load 
control – Part 21: Direct local data exchange 

Draft IEC 62056-3-1:—, Electricity metering data exchange – The DLMS/COSEM suite – Part 
3-1: Use of local area networks on twisted pair with carrier signalling2 
IEC 62056-46:2002, Electricity metering – Data exchange for meter reading, tariff and load 
control – Part 46: Data link layer using HDLC protocol  
Amendment 1:2006 

___________ 
2  To be published. 
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IEC 62056-5-3:—, Electricity metering data exchange – The DLMS/COSEM suite – Part 5-3: 
DLMS/COSEM application layer3 

IEC 62056-6-1:—, Electricity metering data exchange – The DLMS/COSEM suite – Part 6-1: 
Object identification system (OBIS)4 

ISO/IEC 8802-2:1998, Information technology – Telecommunications and information 
exchange between systems – Local and metropolitan area networks – Specific requirements – 
Part 2: Logical link control 

ISO/IEC/IEEE 60559:2011, Information technology – Microprocessor Systems – Floating-
Point arithmetic 

EN 13757-2:2004, Communication system for meters and remote reading of meters – Part 2: 
Physical and Link layer 

EN 13757-3:2004, Communication system for meters and remote reading of meters – Part 3: 
Dedicated application layer 

EN 13757-5:2008, Wireless meter readout – Communication system for meters and remote 
reading of meters – Part 5: Relaying 

ANSI C12.19:1997, IEEE 1377:1997, Utility industry end device data tables 

RFC 1332: 1992, Internet Engineering Task Force (IETF). The PPP Internet Protocol Control 
Protocol (IPCP). Edited by G. McGregor, May 1992. Available from: http://www.rfc-
editor.org/rfc/rfc1332.txt 

RFC 1570: 1994, Internet Engineering Task Force (IETF). PPP LCP Extensions, Edited by W. 
Simpson, January, 1994. Available from: http://www.rfc-editor.org/rfc/rfc1570.txt 

RFC 1661: 1994, Internet Engineering Task Force (IETF) The Point-to-Point Protocol (PPP) 
(Also: IETF STD 0051), 1994. Edited by W. Simpson, July, 1994. Available from: 
http://www.rfc-editor.org/rfc/rfc1661.txt 

RFC 1662: 1994, Internet Engineering Task Force (IETF). PPP in HDLC-like Framing (Also: 
IETF STD 0051). Edited by W. Simpson, July, 1994. Available from: http://www.rfc-
editor.org/rfc/rfc1662.txt 

RFC 1700: 1994, Internet Engineering Task Force (IETF). Assigned numbers (Also: IETF STD 
0002). Edited by J. Reynolds, J. Postel, October 1994. Available from: http://www.rfc-
editor.org/rfc/rfc1700.txt 

RFC 2507:1999, Internet Engineering Task Force (IETF). IP Header Compression. Edited by 
M. Degermark, B. Nordgren, S. Pink, October 1994. Available from: http://www.rfc-
editor.org/rfc/rfc2507.txt 

RFC 3241: 2002, Internet Engineering Task Force (IETF). Robust Header Compression 
(ROHC) over PPP, 2002. Edited by C. Bormann, April 2002. Available from: http://www.rfc-
editor.org/rfc/rfc3241.txt 

___________ 
3  To be published simultaneously with this part of IEC 62056. 

4  To be published simultaneously with this part of IEC 62056. 
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STD 0005:1981, Internet Engineering Task Force (IETF). Internet Protocol. Also: RFC0791 
(RFC0792, RFC0919, RFC0922, RFC0950, RFC1112). Intellectual Property Rights in IETF 
Technology. Edited by Jon Postel. September 1981. Available from: 
http://www.faqs.org/rfcs/std/std5.html 

STD 0051:1994, Internet Engineering Task Force (IETF): The Point-to-Point Protocol (PPP). 
Edited by W. Simpson July 1994. (Also RFC1661, RFC1662). Available from: 
http://www.faqs.org/rfcs/std/std51.html 

NOTE See also the Bibliography. 

3 Abbreviations 

AA Application Association 

AARE A-Associate Response – an APDU of the ACSE 

AARQ A-Associate Request– an APDU of the ACSE 

ACSE Association Control Service Element 

AL Application Layer 

AP Application Process 

APDU Application Layer Protocol Data Unit 

ASE Application Service Element 

A-XDR Adapted Extended Data Representation 

base_name The short_name corresponding to the first attribute (“logical_name”) of a 
COSEM object 

CHAP Challenge Handshake Authentication Protocol 

class_id COSEM interface class identification code 

COSEM Companion Specification for Energy Metering 

COSEM object An instance of a COSEM interface class 

CtoS Client to Server challenge 

DHCP Dynamic Host Configuration Protocol 

DLMS Device Language Message Specification 

DLMS UA DLMS User Association 

DNS Domain Name Server 

EAP Extensible Authentication Protocol 

GCM Galois/Counter Mode, an algorithm for authenticated encryption with 
associated data 

GMT Greenwich Mean Time. Replaced by Coordinated Universal Time (UTC). 

GPS Global Positioning System 

GPRS General Packet Radio Service 

GSM Global System for Mobile Communications 

HART Highway Addressable Remote Transducer see http://www.hartcomm.org/ 
(in relation with the Sensor manager interface class) 

HDLC High-level Data Link Control 

HLS High Level Security 

IANA Internet Assigned Numbers Authority 

IC Interface Class 
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COMMISSION ÉLECTROTECHNIQUE INTERNATIONALE 
____________ 

 
ÉCHANGE DE DONNÉES DANS LES ÉQUIPEMENTS DE COMPTAGE  

DE L'ÉNERGIE ÉLECTRIQUE – LA SUITE DLMS/COSEM –  
 

Partie 6-2: Classes d'interfaces COSEM 
 
 

AVANT-PROPOS 

1) La Commission Electrotechnique Internationale (CEI) est une organisation mondiale de normalisation 
composée de l'ensemble des comités électrotechniques nationaux (Comités nationaux de la CEI). La CEI a 
pour objet de favoriser la coopération internationale pour toutes les questions de normalisation dans les 
domaines de l'électricité et de l'électronique. A cet effet, la CEI – entre autres activités – publie des Normes 
internationales, des Spécifications techniques, des Rapports techniques, des Spécifications accessibles au 
public (PAS) et des Guides (ci-après dénommés "Publication(s) de la CEI"). Leur élaboration est confiée à des 
comités d'études, aux travaux desquels tout Comité national intéressé par le sujet traité peut participer. Les 
organisations internationales, gouvernementales et non gouvernementales, en liaison avec la CEI, participent 
également aux travaux. La CEI collabore étroitement avec l'Organisation Internationale de Normalisation (ISO), 
selon des conditions fixées par accord entre les deux organisations. 

2) Les décisions ou accords officiels de la CEI concernant les questions techniques représentent, dans la mesure 
du possible, un accord international sur les sujets étudiés, étant donné que les Comités nationaux de la CEI 
intéressés sont représentés dans chaque comité d’études. 

3) Les Publications de la CEI se présentent sous la forme de recommandations internationales et sont agréées 
comme telles par les Comités nationaux de la CEI. Tous les efforts raisonnables sont entrepris afin que la CEI 
s'assure de l'exactitude du contenu technique de ses publications; la CEI ne peut pas être tenue responsable 
de l'éventuelle mauvaise utilisation ou interprétation qui en est faite par un quelconque utilisateur final. 

4) Dans le but d'encourager l'uniformité internationale, les Comités nationaux de la CEI s'engagent, dans toute la 
mesure possible, à appliquer de façon transparente les Publications de la CEI dans leurs publications 
nationales et régionales. Toutes divergences entre toutes Publications de la CEI et toutes publications 
nationales ou régionales correspondantes doivent être indiquées en termes clairs dans ces dernières. 

5) La CEI elle-même ne fournit aucune attestation de conformité. Des organismes de certification indépendants 
fournissent des services d'évaluation de conformité et, dans certains secteurs, accèdent aux marques de 
conformité de la CEI. La CEI n'est responsable d'aucun des services effectués par les organismes de 
certification indépendants. 

6) Tous les utilisateurs doivent s'assurer qu'ils sont en possession de la dernière édition de cette publication. 

7) Aucune responsabilité ne doit être imputée à la CEI, à ses administrateurs, employés, auxiliaires ou 
mandataires, y compris ses experts particuliers et les membres de ses comités d'études et des Comités 
nationaux de la CEI, pour tout préjudice causé en cas de dommages corporels et matériels, ou de tout autre 
dommage de quelque nature que ce soit, directe ou indirecte, ou pour supporter les coûts (y compris les frais 
de justice) et les dépenses découlant de la publication ou de l'utilisation de cette Publication de la CEI ou de 
toute autre Publication de la CEI, ou au crédit qui lui est accordé. 

8) L'attention est attirée sur les références normatives citées dans cette publication. L'utilisation de publications 
référencées est obligatoire pour une application correcte de la présente publication.  

9) L’attention est attirée sur le fait que certains des éléments de la présente Publication de la CEI peuvent faire 
l’objet de droits de brevet. La CEI ne saurait être tenue pour responsable de ne pas avoir identifié de tels droits 
de brevets et de ne pas avoir signalé leur existence. 

La Commission Électrotechnique Internationale (CEI) attire l'attention sur le fait qu'il est déclaré que la conformité 
à la présente Norme internationale peut nécessiter l'utilisation d'un service de maintenance concernant la pile de 
protocoles sur laquelle est basée la présente Norme CEI 62056-6-2. 

La CEI ne prend pas position concernant la preuve, la validité et le domaine d'application de ce service de 
maintenance. 

Le fournisseur du service de maintenance a assuré à la CEI qu’il souhaite fournir des services aux demandeurs 
dans le monde entier, selon des termes et les conditions raisonnables et non discriminatoires. À cet égard, la 
déclaration du fournisseur du service de maintenance est enregistrée avec la CEI. Des informations peuvent être 
obtenues auprès de: 
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DLMS1 User Association 
Zug/Switzerland 

www.dlms.ch 

La Norme internationale CEI 62056-6-2 a été établie par le comité d'études 13 de la CEI: 
Mesure de l'énergie électrique, contrôle des tarifs et de la charge. 

Cette édition annule et remplace la CEI 62056-62, parue en 2006. Cette édition constitue une 
révision technique. 

Les modifications techniques majeures par rapport à la CEI 62056-62 sont énumérées dans 
l’Annexe A. 

Le texte de cette norme est issu des documents suivants: 

FDIS Rapport de vote 

13/1525/FDIS 13/1543/RVD 

 
Le rapport de vote indiqué dans le tableau ci-dessus donne toute information sur le vote ayant 
abouti à l'approbation de cette norme. 

Cette publication a été rédigée selon les Directives ISO/CEI, Partie 2. 

Une liste de toutes les parties de la série CEI 62056, publiées sous le titre général Échange 
de données dans les équipements de comptage de l’énergie électrique – La suite 
DLMS/COSEM, peut être consultée sur le site web de la CEI. 

Les futures normes de cette série porteront dorénavant le nouveau titre général cité ci-
dessus. Le titre des normes existant déjà dans cette série sera mis à jour lors de la prochaine 
édition. 

La numérotation est passée de CEI 62056-XY à CEI 62056-X-Y. Par exemple, la  
CEI 62056-62 devient la CEI 62056-6-2. 

Le comité a décidé que le contenu de cette publication ne sera pas modifié avant la date de 
stabilité indiquée sur le site web de la CEI sous "http://webstore.iec.ch" dans les données 
relatives à la publication recherchée. A cette date, la publication sera  

• reconduite, 
• supprimée, 
• remplacée par une édition révisée, ou 
• amendée. 

 

IMPORTANT – Le logo "colour inside" qui se trouve sur la page de couverture de cette 
publication indique qu'elle contient des couleurs qui sont considérées comme utiles à 
une bonne compréhension de son contenu. Les utilisateurs devraient, par conséquent, 
imprimer cette publication en utilisant une imprimante couleur. 

 

___________ 
1  Spécification de message de langage de dispositif. 
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INTRODUCTION 

Dicté non seulement par les besoins des fournisseurs de service d’électricité – mais aussi 
souvent dans un marché compétitif dérégulé – mais aussi par le souhait de plus en plus 
affirmé de gérer efficacement les ressources naturelles en termes de production, de 
distribution et d'utilisation, le compteur d'énergie électrique prend une part croissante dans 
les systèmes intégrés de comptage, commande et facturation. Non seulement au niveau du 
réseau électrique mais aussi, avec l'avènement d'initiatives pour impliquer les 
consommateurs dans la gestion de l'énergie et des ressources, que ce soit au niveau 
industriel ou au niveau domestique, le compteur d'énergie n'est pas un simple dispositif 
d'enregistrement de données mais s'appuie de façon critique sur les capacités de 
communication, l'intégration des systèmes et l'interopérabilité. 

La COSEM (Companion Specification for Energy Metering), à savoir la spécification 
d'accompagnement pour le comptage de l'énergie, traite ces défis en considérant le compteur 
comme une partie intégrante d'un système de communication qui exige par-dessus tout la 
capacité d'acheminer sur une diversité de supports de connexion les mesures de la livraison 
(de l’énergie électrique) depuis les divers points où ces mesures sont effectuées jusqu'aux 
processus commerciaux qui les utilisent. De tels systèmes traitent une gamme d'informations 
complémentaires et prennent en charge les fonctions d'établissement et de commande qui 
permettent d'exploiter le compteur à distance, pratiquement à tout instant. 

La COSEM accomplit tout cela d'une manière essentiellement non-propriétaire et ne fait pas 
de suppositions sur les processus techniques en place au sein du compteur. En utilisant des 
techniques de modélisation d'objets établies dans le monde informatique, les données devant 
être fournies par le compteur sont définies d'une manière normalisée qui est accessible aux 
processus métier des entreprises de services électriques; les parties pertinentes de leur 
comportement sont représentées d'une manière semblable, alors que les communications 
sont définies conformément à l'Interconnexion des systèmes ouverts (OSI) qui est 
fondamentale pour le monde des télécommunications. La spécification formelle des classes 
d'interfaces et des objets, qui le permet, constitue une partie importante de la COSEM. 

Afin de permettre une analyse plus approfondie de l'information, aux fins de la facturation, de 
la gestion des charges, des clients et des contrats, il est nécessaire d'identifier de façon 
univoque les éléments de données, qu'ils soient recueillis manuellement ou automatiquement, 
via l'échange de données local ou distant, d'une manière indépendante du fabricant. La 
définition des codes d'identification pour ce faire – les codes OBIS – est basée sur la norme 
DIN 43863-3:1997, Electricity meters – Part 3: Tariff metering device as additional equipment 
for electricity meters – EDIS – Energy Data Identification System (disponible en anglais 
seulement). 

Le modèle COSEM représente le compteur comme un serveur – voir 4.7– utilisé par les 
applications de client qui récupèrent des données du compteur, fournissent des informations 
de commande au compteur et déclenchent des actions au sein du compteur via l'accès 
contrôlé aux attributs et méthodes spécifiques d'objets constituant l'interface au serveur. Ce 
client peut être engagé dans la prise en charge des processus métier des entreprises 
d'électricité, des clients, des opérateurs de compteurs ou des fabricants de compteurs. 

Le contenu de l’information et les capacités du serveur ne sont pas fixés; par contre, les 
objets et classes d'interfaces (les IC) normalisés forment une bibliothèque extensible à partir 
de laquelle le fabricant peut assembler (modéliser) ses produits conformément à des 
spécifications nationales ou à des exigences contractuelles. En tant qu'élément clé, le serveur 
offre un moyen de récupérer son modèle particulier de structure (la liste des dispositifs 
logiques et la liste des objets visibles à travers l'interface). Par sa conception, la bibliothèque 
permet de couvrir la gamme complète de produits (depuis les applications résidentielles 
jusqu'aux applications commerciales, industrielles, de transport et de distribution). Le choix 
du sous-ensemble des IC utilisées pour construire un compteur et aussi l'instanciation et la 
mise en œuvre de ces IC constituent une partie intégrante de la conception du produit et sont 
donc laissés au fabricant. Le concept de la bibliothèque normalisée de classes d'interfaces 
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pour le comptage fournit aux différents utilisateurs et fabricants un maximum de diversité 
sans sacrifier l'interopérabilité. 
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ÉCHANGE DE DONNÉES DANS LES ÉQUIPEMENTS DE COMPTAGE  
DE L'ÉNERGIE ÉLECTRIQUE – LA SUITE DLMS/COSEM –  

 
Partie 6-2: Classes d'interfaces COSEM 

 
 
 

1 Domaine d'application 

La présente partie de la CEI 62056 spécifie un modèle d'un compteur tel qu'il est vu à travers 
son/ses interface(s) de communication. Des blocs génériques de base sont définis à l'aide de 
méthodes orientées objet, sous la forme de classes d'interfaces pour modéliser les compteurs 
à partir d'une fonctionnalité simple jusqu'à une fonctionnalité très complexe. 

2 Références normatives 

Les documents suivants sont cités en référence de manière normative, en intégralité ou en 
partie, dans le présent document et sont indispensables pour son application. Pour les 
références datées, seule l’édition citée s’applique. Pour les références non datées, la 
dernière édition du document de référence s’applique (y compris les éventuels 
amendements). 

CEI 61334-4-32:1996, Automatisation de la distribution à l'aide de systèmes de 
communication à courants porteurs – Partie 4: Protocoles de communication de données – 
Section 32: Couche liaison de données – Contrôle de liaison logique (LLC) 

CEI 61334-4-41:1996, Automatisation de la distribution à l'aide de systèmes de 
communication à courants porteurs – Partie 4: Protocoles de communication de données – 
Section 41: Protocoles d'application – Spécification des messages de ligne de distribution 

CEI 61334-4-511:2000, Automatisation de la distribution à l'aide de systèmes de 
communication à courants porteurs – Partie 4-511: Protocoles de communication de 
données – Administration de systèmes – Protocole CIASE 

CEI 61334-4-512:2001, Automatisation de la distribution à l'aide de systèmes de 
communication à courants porteurs – Partie 4-512: Protocoles de communication de données 
– Administration de systèmes à l'aide du profil 61334-5-1 – MIB (Base d'Informations 
d'Administration) 

CEI 61334-5-1:2001, Automatisation de la distribution à l'aide de systèmes de communication 
à courants porteurs – Partie 5-1: Profils des couches basses – Profil S-FSK (modulation par 
saut de fréquences étalées) 

CEI/TR 62051:1999, Lecture des compteurs électriques – Glossaire de termes (disponible en 
anglais seulement) 

CEI/TR 62051-1:2004, Electricity metering – Data exchange for meter reading, tariff and load 
control – Glossary of terms – Part 1: Terms related to data exchange with metering equipment 
using DLMS/COSEM (disponible en anglais seulement) 

CEI 62056-21:2002, Équipements de mesure de l'énergie électrique – Échange des données 
pour la lecture des compteurs, le contrôle des tarifs et de la charge – Partie 21: Échange des 
données directes en local 
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Projet CEI 62056-3-1:—, Comptage de l'électricité – Echange de données pour la lecture des 
compteurs, le contrôle des tarifs et de la charge – Partie 3-1: Utilisation des réseaux locaux 
sur paire torsadée avec signal de porteuse2 

CEI 62056-46:2002, Electricity metering – Data exchange for meter reading, tariff and load 
control – Part 46: Data link layer using HDLC protocol (disponible en anglais seulement)  
Amendement 1:2006 

CEI 62056-5-3:—, Échange de données dans les équipements de comptage de l’énergie 
électrique – La suite DLMS/COSEM – Partie 5-3: Couche application DLMS/COSEM3 

CEI 62056-6-1:—, Échange de données dans les équipements de comptage de l'énergie 
électrique – La suite DLMS/COSEM – Partie 6-1: Système d’identification d’objets (OBIS)4 

ISO/CEI 8802-2:1998, Technologies de l'information – Télécommunications et échange 
d'information entre systèmes – Réseaux locaux et métropolitains – Exigences spécifiques – 
Partie 2: Contrôle de liaison logique (disponible en anglais seulement) 

ISO/IEC/IEEE 60559:2011, Information technology – Microprocessor Systems – Floating-
Point arithmetic (disponible en anglais seulement) 

EN 13757-2:2004, Systèmes de communication et de télérelevé de compteurs – Partie 2: 
Couche physique et couche de liaison 

EN 13757-3:2004, Systèmes de communication et de télérelevé de compteurs – Partie 3: 
Couches d'application spéciale 

EN 13757-5:2008, Lecture sans fil des compteurs – Système de communication et de 
télérelevé de compteur – Partie 5: Mise en place de relais 

ANSI C12.19:1997, IEEE 1377:1997, Utility industry end device data tables (disponible en 
anglais seulement) 

RFC 1332: 1992, Internet Engineering Task Force (IETF). The PPP Internet Protocol Control 
Protocol (IPCP). Éditée par G. McGregor, mai 1992. Disponible à l'adresse: http://www.rfc-
editor.org/rfc/rfc1332.txt (disponible en anglais seulement) 

RFC 1570: 1994, Internet Engineering Task Force (IETF). PPP LCP Extensions. Éditée par 
W. Simpson, janvier 1994. Disponible à l'adresse: http://www.rfc-editor.org/rfc/rfc1570.txt 
(disponible en anglais seulement) 

RFC 1661: 1994, Internet Engineering Task Force (IETF) The Point-to-Point Protocol (PPP) 
(également: IETF STD 0051), 1994. Éditée par W. Simpson, juillet 1994. Disponible à 
l'adresse: http://www.rfc-editor.org/rfc/rfc1661.txt (disponible en anglais seulement) 

RFC 1662: 1994, Internet Engineering Task Force (IETF). PPP in HDLC-like Framing 
(également: IETF STD 0051). Éditée par W. Simpson, juillet 1994. Disponible à l'adresse: 
http://www.rfc-editor.org/rfc/rfc1662.txt (disponible en anglais seulement) 

___________ 
2  À publier. 

3  À publier simultanément avec la présente partie de la CEI 62056. 

4  À publier simultanément avec la présente partie de la CEI 62056. 
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RFC 1700:1994, Internet Engineering Task Force (IETF). Assigned numbers (également: 
IETF STD 0002). Éditée par J. Reynolds, J. Postel, octobre 1994. Disponible à l'adresse: 
http://www.rfc-editor.org/rfc/rfc1700.txt (disponible en anglais seulement) 

RFC 2507:1999, Internet Engineering Task Force (IETF). IP Header Compression. Éditée par 
M. Degermark, B. Nordgren, S. Pink, octobre 1994. Disponible à l'adresse: http://www.rfc-
editor.org/rfc/rfc2507.txt (disponible en anglais seulement) 

RFC 3241: 2002, Internet Engineering Task Force (IETF). Robust Header Compression 
(ROHC) over PPP, 2002. Éditée par C. Bormann, avril 2002. Disponible à l'adresse: 
http://www.rfc-editor.org/rfc/rfc3241.txt (disponible en anglais seulement) 

STD 0005:1981, Internet Engineering Task Force (IETF). Internet Protocol. Également: 
RFC0791 (RFC0792, RFC0919, RFC0922, RFC0950, RFC1112). Intellectual Property Rights 
in IETF Technology. Éditée par Jon Postel. septembre 1981. Disponible à l'adresse: 
http://www.faqs.org/rfcs/std/std5.html (disponible en anglais seulement) 

STD 0051:1994, Internet Engineering Task Force (IETF): The Point-to-Point Protocol (PPP). 
Éditée par W. Simpson juillet 1994. (Également: RFC1661, RFC1662). Disponible à l'adresse: 
http://www.faqs.org/rfcs/std/std51.html (disponible en anglais seulement) 

NOTE Voir aussi la Bibliographie. 

3 Abréviations 

AA Application Association (Association d'applications) 

AARE  A-Associate Response (Réponse d’association d’applications) – une APDU 
de l'ACSE  

AARQ A-Associate Request (Demande d’association d’applications) – une APDU 
de l'ACSE 

ACSE Association Control Service Element (Élément de service de contrôle 
d'association) 

AL Application Layer (Couche application) 

AP Application process (Processus d'application) 

APDU Application Layer Protocol Data Unit (Unité de données de protocole 
d'application) 

ASE  Application Service Element (Élément de service d'application) 

A-XDR Adapted Extended Data Representation (Représentation de données 
étendues adaptée) 

base_name Le short_name correspondant au premier attribut (“logical_name”) d'un objet 
COSEM 

CHAP Challenge Handshake Authentication Protocol (Protocole d'authentification 
par challenge) 

class_id Code d'identification d'une classe d'interfaces 

COSEM Companion Specification for Energy Metering (Spécification 
d’accompagnement pour le comptage de l'énergie) 

Objet COSEM Instance d'une classe d'interfaces COSEM 

CtoS Client to Server challenge (Défi du client au serveur) 

DHCP Dynamic Host Configuration Protocol (Protocole de configuration dynamique 
d'hôte) 

This is a preview of "IEC 62056-6-2 Ed. 1....". Click here to purchase the full version from the ANSI store.This is a preview of "IEC 62056-6-2 Ed. 1....". Click here to purchase the full version from the ANSI store.This is a preview of "IEC 62056-6-2 Ed. 1....". Click here to purchase the full version from the ANSI store.This is a preview of "IEC 62056-6-2 Ed. 1....". Click here to purchase the full version from the ANSI store.

http://www.rfc-editor.org/rfc/rfc1700.txt
http://www.rfc-editor.org/rfc/rfc2507.txt
http://www.rfc-editor.org/rfc/rfc2507.txt
http://www.rfc-editor.org/rfc/rfc3241.txt
http://www.faqs.org/rfcs/std/std5.html
http://www.faqs.org/rfcs/std/std51.html
http://webstore.ansi.org/RecordDetail.aspx?sku=IEC%2062056-6-2%20Ed.%201.0%20b:2013&source=preview
https://webstore.ansi.org/RecordDetail.aspx?sku=IEC%2062056-6-2%20Ed.%201.0%20b:2013&source=preview
https://webstore.ansi.org/Standards/IEC/IEC62056Ed2013-1460577&source=preview
https://webstore.ansi.org/Standards/IEC/IEC62056Ed2013-1460577?source=preview

